
DN Syddjurs Årsrapport årsmøde 2023.

Det daglige arbejde med at følge de løbende sager har fyldt og fylder meget i 
bestyrelsens arbejde. Igen i år har vi fået mange henvendelser fra lokalbefolkningen 
vedrørende både relevante og irrelevante sager for DN Syddjurs. I en del sager har vi 
kunne hjælpe borgerne med at løse problemet umiddelbart, nogle få har vi måtte 
videresende til sekretariatet, der ofte har kunne hjælpe/rådgive borgerne. Vi har 
selvfølgelig også fået en del henvendelser, der har karakter af nabostridigheder, dem 
har vi forsøgt at afvise, så venligt som muligt.

Af større sager har vi indgivet en klage til planklagenævnet over kommunens lokalplan
vedrørende Nationalparkens planlagte velkomstcenter.

Vi har været involveret i hovedforeningens planer om at frede Kalø Gods jorde. Vores 
opgave i denne sag har været at trække fredningen i en retning, der ud over at sikre 
naturen også sikre lokalbefolkningens mulighed for at bruge området. For god ordens 
skyld skal det nævnes at DN Syddjurs ikke har nogen form for vetoret i udarbejdelsen 
af fredningsbetingelserne i fredningsforslaget, vi kan kun påvirke. Det er 
Hovedbestyrelsen der nedlægger fredningspåstanden.

For at give lokalbefolkningen et indblik i Hovedbestyrelsen planer om fredningen af 
Kalø gods jorde, indkaldte vi i samarbejde med distriktsråd Rønde til et åbent 
borgermøde september, hvor DN fredningschef Birgit Bang Ingrish fortalte om den 
planlagte fredning.

Arbejdet med Naturnationalpark Mols Bjerge ligger for øjeblikket underdrejet. Det er 
som om Naturstyrelsen ikke kan komme videre efter regeringsskiftet. DN Syddjurs er 
dog stadig af den opfattelse, at en naturnationalpark, som foreslået, ikke kan 
etableres på grund af fredningsbestemmelserne i de gældende fredninger.

Biogasanlæg, DN Syddjurs har i denne sag i fællesskab med DN Norddjurs indgivet 
høringssvar til Syddjurs Kommune i denne sag

Nationalpark Mols Bjerge. Vi har indgivet et høringssvar til National Parkens 
fremtidsplan. Vi er forundret over, at Nationalpark Mols Bjerge i sin plan for den 
nærmeste fremtid kan beskrive forhold, der er i strid med fredningerne i parkens 
kerneområde, Mols Bjerge. Vi stillers os ligeledes undrende overfor, at Nationalparken 
på vegne af Naturfonden kan ansøge fredningsnævnet om dispensationer, på denne 
private lodsejers arealer, der er i åbenlys strid med Fredningen for Mols Bjerges Nords 
formålsparagraf og fredningsbestemmelser. 

Udsigtsredningen på Ahl. I forbindelse med en dispensationsansøgning i området har 
vi rejst den mere generelle problematik om overholdelse af fredningen, da der flere 
steder er sket udsigtshæmmende tilplantning i strid med fredningen. Fredningsnævnet
har tilkendegivet, at den slags kræver dispensation. Vi har derfor anmodet kommunen 
om at myndighedsbehandle disse sager og fremsende dem til fredningsnævnet til 
dispensationsbehandling. Vi har indbragt sagen om kommunens manglende tilsyn med
fredningen for Ankestyrelsen.



I samarbejde med sekretariatet har vi påklaget kommunens dispensation til 
sommerhusbyggeri på § 3-område ved Øer. Dispensationen er begrundet i, at der er 
sket en sagsbehandlingsfejl i kommunen, hvorfor bygherre derfor kan have begrundet 
forventning om at få lov at bygge med henvisning til allerede foretagne investeringer. 
Vi finder det relevant at få prøvet i nævnet, om naturen skal vige for sagsbehandlerfejl
og økonomiske interesser.

Vi forventer at påklage en tilsvarende sag på Egsmarkgårdsvej, hvor 18 sommerhuse 
er opført i naturbeskyttet område.

Vi foreslog sidste år hovedbestyrelsen at sikre demokratiet i DN. Vi foreslog at 
vedtægterne for Danmarks Naturfredningsforening skulle ændres således at 
Vedtægternes §9 stk. 2. ”Repræsentantskabet er foreningens øverste myndighed” ikke
kan undergraves af Forretningsordenen for repræsentantskabet §2 stk. 2. 
”Dagsordensudvalget beslutter, hvilke sager udover de vedtægts bestemte, der skal 
optages på dagsordenen for repræsentantskabet”. Vi kan se at dette ikke er sket.

Vi har ligeledes foreslået hovedbestyrelsen, at den i sin fremtidige indsats arbejder 
lovgivningsmæssigt for at få tilpasset fredningslovgivningen, så de eksisterende 
fredninger lettere kan plejes og ”opretholdes”. Dette forslag er begrundet i en 
oplevelse af, at de ældre fredninger sander til og fortrænges af et ændret natursyn 
uden at fredningerne ændres. Det medfører at de ældre fredninger udhules of dermed 
befolkningens tillid til fredningsbegrebet. Hovedbestyrelsen afviste dog forslaget med 
henvisning til, at øget opmærksomhed på ”fredningsinstituttet” kan skade foreningen.

Knebel den 1. november 2023.

Jens Kristoffersen
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